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EN OMMER, POLITIKEN
Dennis Bogø,
Værløse:
Politiken, hvad bilder I jer
ind? Jeg betaler små 7.000
kroner om året for en avis,
som nu tillader sig, samtidig
med at fylde halvdelen af avi-
sen med reklamer, at bruge en
halv forside 2.12. til at reklame-
re for en pakke med brysttape
og nipplecovers fra en foruret-
tet barmfager donna. Damen
har måttet opleve at blive vra-
get som prinsesse i børneha-
ven og kæmpet en tapper
kamp for at blive fuldt aner-
kendt inden for skønhedsin-
dustrien! 

Vi lever i en verden med kli-
ma-, energi- og økonomikrise.
Med modbydelig krig i Euro-
pa. Der er nok at tage fat i.

VIGTIG HJÆLP
Irene Bjerrehuus,
København:
4.12. bragte Politiken en frem-
ragende artikel om Julemær-
kehjemmet i Skælskør. Børn
tilbydes et ophold på ti uger,
hvor de møder forståelse, an-
erkendelse og omsorg og læ-
rer at forstå og arbejde med
egne følelser. Tilbuddet retter
sig mod børn med forskellige
problemer. Det er børn, som
er blevet mobbet, holdt uden
for fællesskabet og ikke har
kunnet fi�nde et ståsted.

På Julemærkehjemmet er
det fællesskabet, der er i cen-
trum. Det fællesskab, som er
så vigtigt for den videre udvik-
ling i livet. Det løser ikke alle
problemer at være en del af
fællesskabet. Det forventer in-
gen. Men det viser, at der kan
være en mulig vej. Der er fem
julemærkehjem i Danmark.
Er det mon dækkende for de
mange, som trænger til
hjælp?

HADEFULD VU-RETORIK I
Birgitte Rasmussen,
Faaborg:
Under overskriften ’Stop,
mens legen er god, Ellemann’
ønsker repræsentanter for
Venstres Ungdom i et debat-
indlæg 6.12. ikke, at Jakob Elle-
mann »blot hovedløst place-
rer den magtarrogante, mink-
myrdende, totalitære tyran«
Mette Frederiksen i Statsmini-
steriet.

Mage til hadefuld retorik
skal man da lede længe efter.

Jakob Ellemann har måttet
se tilblivelsen af Inger Støj-
bergs Danmarksdemokrater-
ne og ditto af Lars Løkkes Mo-
deraterne. Nu oplever han og-
så, at VU falder ham i ryggen.

Og hvad er det, Jakob Elle-
mann gør? Han anerkender
valgets resultat og forsøger at
give sit parti en demokratisk
og fornuftig profi�l ved at for-
handle sig ind i et regerings-
samarbejde med socialdemo-
kraterne. Er det ikke bedre at
søge at påvirke den politiske
udvikling indefra end at stå
udenfor og komme med sure
ytringer?

HADEFULD VU-RETORIK II
Preben Sørensen,
Sønderborg:
Det er da o.k., at repræsentan-
ter for VU ikke ønsker en SV-re-
gering, men i et læserbrev
6.12. bruges der i den grad så
grove beskyldninger og
ukvemsord om Mette Frede-
riksen, at man mister enhver
respekt for indsenderne og
VU.

At betegne landets statsmi-
nister som »magtarrogant,
minkmyrdende og en totali-
tær tyran« viser en total man-
gel på respekt for både en po-
litisk modstander og samar-
bejdet i Folketinget i det hele
taget.

At det så samtidig er en il-
loyal kritik af Venstres for-
mand midt i en forhandlings-
situation om en ny regering,
må jo drøftes internt i partiet,
men det lover ikke godt for et
eventuelt regeringssamarbej-
de med et sådant bagland.

ALDRIG SOFAVÆLGER
Kamilla Kvam,
Store Heddinge:
Tak til Peter Hess-Nielsen, der i
indlægget ’Hvad nu, Kamilla?’
(Pol. 5.12.) udfordrer min kri-
tik af Enhedslisten (Pol. 28.11.)
med et par velplacerede
spørgsmål. Jeg vil forsøge at
tage handsken op.

Skulle Enhedslisten have
væltet den tidligere socialde-
mokratiske regering på
grund af dens umenneskelige
udlændingepolitik? Nej, min
pointe er, at mandaternes
højtbesungne logik gav parti-
et nogle muligheder, som slet
ikke blev udnyttet, fordi man
havde opgivet ævred på for-
hånd. I sidste valgperiode,
hvor Mette Frederiksen end-
nu ikke var begyndt at tale om
en bred regering, var hun
dybt afhængig af Enhedsli-
stens mandater. Selvfølgelig
kunne partiet sammen med
de øvrige støttepartier have
udøvet et langt større pres,
men når det gælder udlæn-
dingepolitik, er det blevet en
uskik, at partier allerede for-
lods opgiver at kæmpe for de-

res egen politik under henvis-
ning til, at fl�ertallet vil noget
andet. Tænk, hvis Dansk Folke-
parti havde sagt det samme:
Der er ikke fl�ertal for vores ud-
lændingepolitik, så den skrin-
lægger vi.

Enhedslistens forvandling
fra vagthund til magthund
har kostet så mange grund-
læggende principper og røde
linjer, at partiet ikke længere i
tilstrækkelig grad repræsente-
rer mine holdninger og vær-
dier.

Jeg får indimellem indtryk
af, at Enhedslisten tager de
vælgere, der forholder sig kri-
tisk til partiets ’modernise-
ring’, for givet, fordi man ikke
mener, at de har andre steder
at gå hen. Der blev afgivet re-
kordmange blanke stemmer
ved dette valg. Det overvejede
jeg også. Men selv om jeg ikke
er enig i alt, havde jeg gerne
set et magtkritisk og humani-
stisk parti som Frie Grønne i
Folketinget. Sofavælger bliver
jeg aldrig.

FOR MEGET FODBOLD
Jørgen Hansen,
Fredensborg:
Vi er mange, der ser VM-fod-
bold, men jeg må give de see-
re ret, der mener, at det er for
meget af det gode, når der
sendes fodbold på tre kanaler.
Er det nødvendigt at sende al-
le kampe, nogle er trods alt
vigtigere end andre?

Det leder spørgsmålet hen
på DR’s dækning af idræt i al-
mindelighed. For hvorfor bru-
ger man alle pengene på de
store begivenheder som VM
og EM, mens man udsulter se-
erne for den hjemlige idræt,
som ikke nødvendigvis bør
være fodbold? For alle de se-
ere, der ikke ønsker at abon-
nere på de reklamefi�nansiere-
de kanaler, består DR’s sport
af dækning af kvindernes
landskampe i fodbold samt
en halv times udsendelse søn-
dag aften, hvor man ser højde-
punkter fra weekendens begi-
venheder. Men ingen reporta-
ger, hverken fra fodbold eller
nogen andre idrætsgrene.

Idræt er som bekendt en
kultur blandt mange andre,
og derfor bør DR have en helt
nødvendig pligt til at sende
fra væsentlige begivenheder,
på samme måde som DR’s sø-
sterkanaler i Norge og Sverige
gør det.

Og hvorfor har DR en
sportsafdeling, når den fører
en hensygnende tilværelse
imellem de store begivenhe-
der som OL og VM?

Læserne Mener

IMOD DØDEN KÆMPER vi alle forgæves.
Ikke desto mindre har sundhedsvæsenet
udviklet sig til en stor kampplads, hvor
kampen om det forlængede liv kæmpes.
Det er dog i nogle tilfælde en forlænget
død, patienten vinder. 

Misforstå mig endelig ikke. Vi skal pri-
se os lykkelige for de mange behand-
lingsmuligheder, der redder liv hver ene-
ste dag. Men vigtig er også samtalen om
det liv, vi forlænger. I dag har vi fået en be-
handlingskultur, hvor hovedfokus er på
behandling og mindre på kunsten at la-
de være. Det er en lægekunst at behandle,
men en menneskekunst at lade være. Det
er blevet meget lettere og hurtigere at be-
handle, hvor samtalen om mening, håb
og udsigt tager tid. Vi forsvarer det for-
længede liv og kalder det værdifuldt,
men glemmer, at værdighed handler om
den måde, du som patient kan ’være dig’
i den tid, der er.

Enhver behandling bør derfor begyn-
de med spørgsmålet: ’Hvordan ser livet
ud for dig?’ Selv om vi andre kan vurdere,
at livet er bedst, når det forlænges eller
forkortes, er det ikke givet, at det altid er
tilfældet for patienten, hvis livslængden
ikke står mål med livsindholdet. 

’Hun fi�k fi�re gode måneder’, kan det ly-
de, alt imens der knap var tid til samtalen
om de måneder, hun fi�k. I kampen for at
forlænge livet kan det tabes undervejs.
Derfor er det i visse tilfælde ikke livet, vi
forlænger, men snarere dødsprocessen.
Konsekvensen er, at nogle patienter lever
længe i journalen, alt imens de dør for
sent i livet.

JEG VIL PEGE på et konkret forslag til en
ændret praksis. Fra politisk side skal der
fokuseres langt mere på værdien af om-

sorgsarbejde. Dansker-
ne har allerede fået be-
handlingsgaranti, men
der er ingen garanti
for omsorg undervejs.
Her tænker jeg ikke
kun på sygeplejerskers
løn- og arbejdsvilkår,
men på patienter, som
behandles, uden at
omsorgen følger med
undervejs. 

I dag skal sygeplejer-
sker primært understøtte den ordinere-
de behandling, uden at omsorgen får lov
at stå i sin egen ret og med den værdi, det
har for patienten. Med behandling kan li-
vet forlænges, men uden omsorg kan pa-
tienter dø undervejs.

For 100 år siden lød det, at man ikke
skulle dø alene. I dag lyder det, at man ik-
ke skal dø uden behandling. Til gengæld
dør mange patienter alene. Der er således

opstået en ubalance mellem det at våge
og det at overvåge. Der overvåges for me-
get og våges for lidt. Overvågning kan sik-
re en behandling, hvor et vågent øje kan
sikre patienten. Man bliver ikke rask, hvis
nogen våger, men man bliver syg, hvis in-
gen gør det. 

På den måde er omsorg ikke bare opga-
ver, der skal løses, men nærvær, der skal
vises. Omsorg handler i sin kerne om et
blik for patienten, hvor det øjnes, hvad
der har værdi for den patient, som opga-
ven udspringer fra. Denne omsorg og
dette blik er blevet underprioriteret i
sundhedsvæsenet gennem årtier.

VI SKAL SELVFØLGELIG glædes over de
mange nye behandlingsmuligheder.
Men lad os skabe et sundhedsvæsen, der
ikke kun behandler, men også fi�nder me-
ning i at lade være. Det handler ikke om
at beregne, hvad der er udsigtsløst, men
om at spørge til patientens udsigt. Der er
altid en udsigt og noget at håbe på. Livet
bliver ikke udsigtsløst, fordi behandlin-
gen er det. 

Udsigten, meningen og håbet forbin-
des alt for ofte med den livsforlængende
behandling, hvor der i stedet er meget
andet, der kan give mening for patienten
i den sidste tid. Hertil hører omsorgen,
der kan sikre, at det er patientens udsigt,
der er blik for, og ikke alene behandlings-
udsigten. Målet er ikke at undgå døden,
men et godt liv, og det gælder hele vejen
til livets afslutning.

Sundhed

JACOB BIRKLER,
FILOSOF, PH.D. I MEDICINSK ETIK

Nogle gange kæmper vi så
hårdt for livet, at vi ender
med at forlænge døden

Det er en
lægekunst
at behandle,
men en
menneske-
kunst at 
lade være

Dagens
citat

Bare tanken om at
revaluere kronen
over for euroen får
givetvis mange til at
slå syv kors for sig.
Men hvad er
alternativet? Det er,
at omstillingen
til grøn energi 
og klimatiltag
forsinkes unødigt,
idet dette af mange
grunde kræver store
offentlige 
investeringer
Christen Sørensen,
tidl. overvismand. 
I Kristeligt Dagblad

SOM VESTJYDE vil jeg tilslutte mig koret
af krænkede mindretalsdanskere og kræ-
ve, at nogle danske fi�lm forbydes på
grund af deres sårende indhold. 

Det gælder bl.a. visse Morten Korch-
fi�lm, det gælder ’Olsen-banden’ og ’Mata-
dor’, der aldrig mere bør vises her i lan-
det. De fremstiller nemlig vestjyder på en
meget krænkende måde, og det har stået
på i årtier. 

I fi�lmen ’Vagabonderne på Bakkegår-
den’, der blev produceret så tidligt som i

1958, fremstilles københavnere således
som nogen, der kører i
fl�otte biler, mens vest-
jyderne siger hyp og
kører med hestevogn.
’Olsen-banden i Jyl-
land’ fra 1971 er ligele-
des fuld af krænkende
klicheer om jydernes
land, og i ’Matador’ er
tante Anna fra Skjern
en hånende karikatur
af fromme, hårdtarbej-

dende, snusfornuftige, jordnære, trovær-
dige og bundsolide vestjyder. 

FOR ET PAR år siden kom en fi�lm om en
jysk onkel, der knap kunne mæle et ord.

De første 14 minutter af den fi�lm var helt
uden talte ord. Jeg føler mig dybt såret.
Når jeg ser sådan noget, ligner mine følel-
ser en fl�adtrådt dørmåtte, og derfor kræ-
ver jeg et øjeblikkeligt forbud mod frem-
tidig visning fulgt af en undskyldning fra
københavnerne. 

Jeg ved godt, at nogen påstår, at der er
andre emner, der er vigtigere at drøfte.
Det gælder for eksempel landbrugets ud-
ledning af CO2, planerne om Esbjerg som
krigshavn, vindmøllernes placering, kli-
maet, kystsikring og den slags tekniske
detaljer, men her drejer det sig om følel-
ser, og de har en langt større appel, så in-
gen af de netop omtalte emner bør disku-
teres, før den undertrykkende krænkelse
af vestjyder er standset.

Krænkelser

EGON CLAUSEN, VESTJYDE

’Matador’ bør aldrig mere vises her i landet

I ’Matador’
er tante 
Anna fra
Skjern en
hånende
karikatur

hed. Noget var sat i gang, og det kunne ik-
ke stoppes. Jeg vidste intet om, hvad det
var, og hvad det kunne betyde for mig.

Jo, jeg vidste da godt, hvordan mine
omgivelser så på porno. Det var ikke no-
get, man skulle kigge på. Dengang var
der en forståelse af, at porno var kvinde-
undertrykkende. Samfundets aversion
mod porno var fokuseret på, at det var
problematisk for kvinder, at mænd ser
porno, fordi det skaber en stereotyp op-
fattelse af kvindekroppen, og jeg har al-
drig tænkt på det som noget, der skader
mig. Tværtimod har jeg altid følt mig lidt
som forbryderen, når jeg har set porno. 

Jeg har haft dårlig samvittighed, fordi
jeg har tænkt, at det er moralsk forkert at
se noget, der nedværdigede kvinder. 

Men så længe ingen opdagede det, så
gik det jo nok. Nu har jeg indset, at det
først og fremmest er mig, det er gået ud
over. Jeg har opfattet kvinden som offe-
ret, men i virkeligheden er det mig. Jeg
har ikke tilvalgt porno, da jeg var voksen.
Det startede, da jeg stadig var et barn. Jeg
vidste ikke, hvad det var, kendte ikke kon-
sekvenserne og var ikke stor nok til at for-
holde mig til det på en voksen og refl�ek-
teret vis.

Alligevel hersker der en idé om, at det
ubetinget er noget, manden selv vælger
at se, fordi han er liderlig. Vi har bare
glemt, at selve essensen i hans liderlig-
hed er skabt af porno, lang tid før han
blev en voksen mand, der kan tages til
indtægt for sine valg. Det er i hvert fald
sådan, jeg selv har oplevet det.

F.eks. undrer det mig, at vi har fokuse-
ret så meget på at straffe de unge drenge,
som har delt nøgenbilleder af deres jævn-
aldrende. Selvfølgelig skal man straffes,

hvis man bryder
loven, men det er,
som om vi glem-
mer, at det tit er
meget unge men-
nesker, der gør det
her. 

Vi bliver nødt til
at kigge bag om
problemet og ind-
se, at unge i dag, li-

gesom jeg selv var, er omgivet af seksuel-
le og mere eller mindre pornografi�ske
indtryk alle steder fra. Vi kan ikke forven-
te, at en 16-årig kan sortere i det selv. Og
jeg tør næsten ikke tænke på, hvordan
det havde været for mig, hvis jeg allerede
som 11-årig havde haft den adgang til por-
no, som man har via internettet i dag.

DENGANG havde vi ikke internet. Det
kom, mens jeg gik i gymnasiet, og vi var
ikke sene til at udnytte de nye teknologi-
ske fremskridt. Vi downloadede porno
fra downloadtjenesterne og gemte det på
vores computere. I de år udviklede inter-
nettet sig, og mulighederne blev hurtigt
fl�ere. Til sidst streamede vi jo bare alt,
hvad hjertet kunne begære. Jeg var 16 og
havde endnu ikke været sammen med en
pige, men jeg så porno hver dag.

Først da jeg var 19, kom så endelig øje-
blikket, jeg havde ventet på: at have sex
med en pige i virkeligheden. Jeg kan hu-
ske, at hun forsøgte at give mig et blow-
job. Dér lå jeg så og kiggede på det her
scenario, der udspillede sig på min krop,
men som en tilskuer til det. Det mindede
jo om det, jeg havde set i masser af porno-
fi�lm, og min første tanke var: Wow, nu
sker det i virkeligheden. Men det gjorde

det ikke. Jeg fi�k den aldrig op at stå.
Det var en ubehagelig ahaoplevelse.

Min seksualitet og mit forhold til sex fun-
gerede ikke i den virkelige verden. Det,
jeg havde set i pornofi�lm i de sidste 8 år,
havde intet med virkeligheden at gøre.
Jeg havde lært sex at kende som noget vi-
suelt, der foregår på en skærm uden for
mig selv, og forstod simpelthen ikke, at
sex i høj grad også er noget, man oplever
med kroppen og ved at give sig hen til
ens umiddelbare følelser i øjeblikket.

I dag forekommer det pænt naivt, at
jeg troede, at hvis jeg scorede en pige, fi�k
jeg mulighed for at opleve en pornofi�lm i
virkeligheden. Min seksualitet var ude-
lukkende skabt af porno. Fra min første
sædafgang som 11-årig og så 8 år frem fi�k
jeg al min seksuelle erfaring fra en
skræm, og det har ikke gjort noget godt
for mit sexliv og min seksualitet.

Derfor føltes det også lidt mærkeligt,
da feminister i fjerdebølgefeminismens
navn begyndte at kalde porno kvindefri-
gørende. Pornostjernerne udlever deres
’freedom of choice’, som pornostjernen
Samantha Bentley udtalte til magasinet
Cosmopolitan.

SOM TIDLIGERE pornokigger er det et di-
lemma, hvis det, der er frigørende for
kvinders seksualitet, samtidig undertryk-
ker mænds. Når kvindelige pornostjer-
ner i fjerdebølgefeminismens tegn udle-
ver deres frihed til at gøre med deres
krop, hvad de vil, er der samtidig million-
er af mænd, som onanerer til det og ud-
vikler deres seksualitet derigennem. Por-
noindustrien er kæmpestor og har en
kæmpe indfl�ydelse på rigtig mange
mænd og drenge.

I Projekt Sexus’
undersøgelse af
danskernes sexliv
fra 2019 svarer 20
procent af de ad-
spurgte mænd, at
de ser mere porno,
end de ønsker, for-
di de ikke kan lade
være. Hver femte
mand er afhængig
af porno. Alligevel

bliver vi ved med at fedte rundt i, om por-
no er kvindeundertrykkende eller -frigø-
rende, og glemmer helt at forholde os til,
hvad porno gør ved de mænd, der kigger
på det.

Fjerdebølgefeministen Nikita Klæ-
strup blev for nogle år siden spurgt af
Ekstra Bladet, hvordan hun havde det
med porno, og hun sagde blandt andet,
at hun har set porno, når »fantasien ikke
rækker«. 

Porno bliver ofte betragtet som en lille
fræk og inspirerende del af sexlivet, som
vi kan vælge lidt til og fra, når vi har be-
hov og lyst. Sådan har jeg ikke haft det.
Porno har været en fast del af mit liv, si-
den jeg var barn. Det er ikke noget, jeg
kan vælge til eller fra sådan lidt for sjov,
for porno har været en del af mit sexliv,
lang tid før jeg havde et. Så jeg ville nok
have været en blandt de 20 procent i Sex-
us’ undersøgelse, der svarede, at de er af-
hængige af porno.

Vi lever i en tid med tusinde køn og
endnu fl�ere eksperimenter med køn og
seksualitet. Vi diskuterer kvinders ret til
en ordentlig orgasme, fotografering af
tissekoners diversitet og menstruations-
aftabuisering, men mænds seksualitet di-

skuterer vi ikke rigtig. #MeToo-skandaler-
ne var ellers en supergod anledning til at
få lukket op for emnet. Med et kom en
primitiv og grænseoverskridende seksu-
alitet op til overfl�aden, men det var, som
om debatten blev parkeret ved de magt-
liderlige mænd, der udnytter deres magt. 

Det undrer mig, at det ikke åbnede for
en større debat om mænds grundlæg-
gende seksualitet. Vi har set os sure på de
onde liderlige mænd uden at spørge os
selv, hvor den perverterede og grænse-
overskridende liderlighed kommer fra.

Da #MeToo-bølgen for alvor skyllede
ind over landet, undrede jeg mig ikke
synderligt over mange af de historier, der
kom frem. Når man kender pornoens
verden og udtryk, er det, som om man ret
hurtigt forstår logikken i mange af kræn-
kelserne: En mand ser et par fl�otte bry-
ster eller en struttende numse, før han
ser mennesket, og nogle gør det i så høj
grad, at de overskrider nogle helt uhørte
grænser. Det er pornoens logik. Den hiver
følelserne ud af sex og gør den til noget
visuelt.

DENGANG jeg så meget porno, fi�k jeg tit
abstinenser, når jeg så en lækker røv i
stramme jeans og stiletter i bussen eller
ude på gaden. Så var det bare med at
skynde sig hjem og få lettet trykket. Si-
den jeg stoppede med pornoen, er det gå-
et op for mig, hvor lidt den mekanisme
har med ægte menneskesex at gøre. 

En stor del af min seksualitet har i
mange år været fuldstændig blottet for
følelser. Derfor er det virkelig rigtigt, at
porno gør kvinder til objekter i mænds
bevidsthed, men vi har bare glemt, at den
også ødelægger mandens eget selvbil-

lede. Porno giver ikke kun mænd et for-
vrænget billede af kvinder, men også et
forvrænget billede af sig selv.

Mandens rolle i de fl�este pornofi�lm er
lige så snæver og stereotyp som kvindens
og bygger på en gammel maskulin for-
ståelse af manden som den overlegne,
der er i kontrol og tager kvinden, som
han vil. Nu er jeg ikke længere så opdate-
ret udi pornoens udtryk. Men jeg har lagt
mærke til, at i de fl�este pornofi�lm mister
manden aldrig kontrollen over sig selv,
og det er en rigtig ærgerlig rolle at have,
hvis man vil have et godt sexliv. Nogle
mænd kan måske udfylde den rolle, men
for mig har den manderolle slet ikke har-
moneret med, hvem jeg er.

På den måde har pornoforbruget gjort
mig fremmed for mig selv. Jeg skal ikke
kunne sige, om porno er kvindefrigøren-
de, men det har i hvert fald ikke været fri-
gørende for min seksualitet. Tværtimod.
Når porno kommer til at fylde så meget
så tidligt i ens liv, som det har gjort for
mig, undertrykker det ens seksuelle ud-
foldelse i den virkelige verden.

Mænd er tit skurkene i kvindernes sek-
suelle frigørelse. Det er mænd, der har
holdt kvinderne tilbage og kørt dagsor-
denen i dobbeltsengen. Kritikken er be-
rettiget, når vi ser på det historisk. 

Men nu lever vi i 2022, og vi bliver nødt
til at se seksuel frigørelse som en fælles
kamp, hvor alle køn har hver deres issues
og udfordringer. Jeg har delt min histo-
rie, fordi jeg savner, at vi også inddrager
mænds seksuelle frigørelse i ligningen.
Om andre mænd har det som mig, ved
jeg ikke, men det her er min historie. Og
mit pornostop for 4 år siden var afgøren-
de for min egen seksuelle frigørelse.

Pornoafhængighed ødelagde mit sexliv i årevis

Billedet af den
her nøgne
kvinde, der
spredte sine
ben i tv, blev i
min bevidsthed

Jeg har ikke
tilvalgt porno,
da jeg var
voksen. Det
startede, 
da jeg stadig
var et barn


